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Co nového na radnici

Dovolím si dnes navázat na úvodník z minu-
lého čísla Horoměřického zpravodaje, který 
pro Vás, občany Horoměřic, napsal místosta-
rosta Filip Kohutič. 

Začnu dobrými zprávami. Hodně pozitivní 
odezvy máme na posílení autobusové dopravy 
ve špičkách, ke kterému došlo v polovině led-
na. V některých spojích je prý dokonce volněji, 
takže cestující už nemusí stát jeden na druhém. 
Ale ne, nebojte se, nechystáme se proto žádný 
nový spoj rušit. I když nás doprava stojí oprav-
du hodně peněz. Příměstská doprava se finan-
cuje zčásti z jízdného, část platí kraj a nema-
lou částí přispívají obce. Zejména u linek 355 
a 356 je příspěvek kraje velmi nízký, a proto 
nyní znovu žádáme kraj o jeho zvýšení. 

Další dobrou zprávou je, že rekonstrukce 
a intenzifikace čistírny už docela jede. Každé 
úterý při kontrolních dnech stavby probíhají 
jednání o průběhu prováděných prací. Zatím 
jsme nenarazili na žádný zásadní problém. 
Podrobněji se této stavbě věnuje ve svém 
příspěvku místostarosta Kohutič, který celou 
akci pečlivě řídí od samého počátku, koordi-
noval projekční práce, dotační řízení, výbě-

rové řízení na dodavatele a nyní komunikuje 
se všemi subjekty při stavbě.

A teď z jiného soudku (v němž už má víno 
chuť poněkud trpkou). Se stavbou devítiletky 
je to jako na houpačce. 8. února jsme svolali 
mimořádné zasedání zastupitelstva na popud 
manželů Čermákových, kteří nám oznámili, 
že se rozhodli prodat obci svoje nemovitosti 
v sousedství školy. To by znamenalo vyřeše-
ní problému s nesouhlasem sousedů a moh-
lo by se prakticky ihned začít znovu stavět. 
Se sousedy jsme byli dohodnuti na ceně, na 
vyklizení nemovitosti, takže zastupitelstvo 
koupi jejich nemovitostí schválilo. Právníci 
hned po schválení v zastupitelstvu začali při-
pravovat kupní smlouvu. Pak se ale právník 
Čermákových na dva týdny odmlčel, nezve-
dal ani telefony. To nás poněkud znepokojilo.

Najednou byl problém spojit se i s Čer-
mákovými. Když jsem se konečně dovolal, 
domluvil si se mnou pan Čermák schůzku. 
Na té jsem měl pocit, že jsme se v čase vrátili 
o víc než půl roku zpět. Jako bych měl déjà 
vu. I když už jsme si s prodejem „plácli“, tak 
jsem se najednou znovu dozvěděl, že vlastně 
svoji nemovitost prodat nechtějí a že by situ-
aci rádi řešili nějak jinak. 

Byli jsme už prakticky v cíli a náhle jsme 
se vrátili úplně na začátek. Jako když vám 
v člověče nezlob se vyhodí figurku přímo 
před domečkem. Samozřejmě se nebudeme 
bránit dalšímu jednání se sousedy. Ale musí-
me teď hlavně pokračovat ve stavebním říze-
ní na povolení změn stavby devítiletky. Lhů-
ty pro vyjádření k dodatečnému povolení již 
doběhly, nyní bylo odvolání Čermákových 
postoupeno k vyřízení krajskému úřadu, kte-
rý o něm rozhodne. Věříme, že rozhodne ve 
prospěch stavby devítiletky. Do té doby mu-
síme čekat.

Abych neskončil tak smutně (a že z té si-
tuace opravdu smutný jsem), tak ještě jedna 
dobrá zpráva nakonec. Stále probíhají práce 
na rekonstrukci správní budovy ve statku. 
Stavební firmě se již podařilo budovu sta-
ticky zabezpečit (na východní straně byly ve 
zdech velké praskliny) a nyní se rekonstruují 
vnitřní prostory. Tady snad už žádné větší 
překážky nenastanou. Když jsme u statku, 
před vjezdem do areálu konečně zmizí váha, 
která zde zbyla po zemědělcích, a prostor bu-
deme moci lépe využít.

Zdeněk Babka

Ú V O D N Í K

ZE ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA
Zasedání zastupitelstva 8. 2. 2017 
 – Přítomno 13 zastupitelů, omluveni doc. Ing. Mikulka, CSc., 

a Ing. Verner Danielisová (oba NH)
 – Zúčastnil se p. Richard Čermák se svým právním zástupcem 

Mgr. Lněničkou a právní zástupce obce Mgr. Machánek

Zastupitelstvo obce:
 – schválilo ověřovatele zápisu doc. Ing. Altmanna  

a PhDr. Šináglovou
Pro: 13 hlasů

 – schválilo návrhovou komisi ve složení p. Kohutič a p. Vondra
Pro: 13 hlasů

 – schválilo program zasedání
Pro: 13 hlasů

 – schválilo podle ustanovení § 85 písm. a) ve spojení s § 41 
odst. 2) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích odkoupení nemovitých 

věcí v katastrálním území Horoměřice, a to pozemku č. parc. 
88, jehož součástí jsou stavba č. p. 87 a součásti, příslušenství 
a jiné stavby popsané ve znaleckém posudku č. ZU-421/2016 
vyhotoveném společností KOPPREA – znalecký ústav s.r.o. IČ: 
4580830 ze dne 1. 11. 2016, z vlastnictví SJM akad. soch. Ri-
charda Čermáka a akad. soch. Lenky Čermákové do vlastnictví 
Obce Horoměřice za kupní cenu 13.980.000,– Kč
Pro: 9 hlasů Proti: 1 (NH) Zdrželi se: 3 hlasy (1 ODS a 2 NH)

 – schválilo přijetí úvěru na částku 10.000.000,– Kč s délkou 
splatnosti 60 měsíců od Komerční banky, a.s.
Pro: 10 hlasů Proti: 0 Zdrželi se: 3 hlasy (NH)

 – vzalo na vědomí zprávu z rady obce
Pro: 13 hlasů

Vysvětlivky zkratek:
NH = zastupitelé zvolení za sdružení Naše Horoměřice
ODS =  zastupitelé zvolení za Občanskou demokratickou stranu

Jistě Vám mnohým neuniklo, že se v areálu horoměřické čis-
tírny odpadních vod něco děje. Probíhá totiž dlouho očeká-
vaná a plánovaná akce rekonstrukce a intenzifikace stávající 
ČOV. Začátek plánování se datuje do roku 2010, kdy musela 
rada obce rozhodnout o pozastavení vydávání nových územ-
ních rozhodnutí na stavby, jelikož kapacita stávající čistírny 
byla s již vydanými ÚR plně vyčerpána. Byl tehdy vypracován 
dokument vyhodnocující stávající stav, kde se potvrdilo, že je 
čistírna již téměř na hranici svých možností. Zároveň v něm 
byly navrženy úpravy na intenzifikaci a rekonstrukci pro vý-
hledové zatížení ze stávajících 4000 ekvivalentních obyva-
tel (EO) na 6000 EO. Na základě této studie byl zpracován 

projekt pro územní rozhodnutí, které bylo vydáno koncem 
roku 2012. Hned se pokračovalo dále ke stavebnímu povolení 
a zde nastal první problém, a to bylo vlastnictví pozemků pod 
ČOV. Pozemky byly ve vlastnictví České republiky, kdy právo 
s nimi nakládat měl Úřad pro zastupování státu ve věcech ma-
jetkových. Obec opakovaně žádala o jejich bezúplatný převod 
do vlastnictví obce, ale vždy marně a neúspěšně. ÚZSVM nám 
ani nebyl schopen dát souhlas ke stavebnímu povolení, protože 
pozemky byly dotčeny majetkovým vyrovnáním s církvemi, 
a to ani přes to, že se kanonie premonstrátů těchto pozemků 
vzdala. Byli jsme tedy nuceni čekat, až uplyne blokační lhůta 
církevních restitucí a pozemky následně od státu koupit za ne-
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horázných 2 867 000,– Kč a ještě zaplatit nájemné za poslední 
dva roky. Pro mě je stále nepochopitelné, jak se chová v pod-
statě stát ke státu, ale tehdy to bylo jediné možné rychlé řešení, 
protože jsme potřebovali jak pozemky, tak stavební povolení. 
Rychlost byla nutná vzhledem k připravovaným dotačním titu-
lům, o kterých jsme věděli, že se plánují, a byla to možná po-
slední šance, jak na dotaci dosáhnout. Stavební povolení bylo 
tedy vydáno až na podzim 2015. Ihned jsme začali pracovat 
na žádosti o dotaci, která byla podána na Státní fond životní-
ho prostředí ještě do konce roku 2015. Schvalovací procesy 
na fondu nás svým tempem rovněž zrovna nenadchly, i když 
jsme měli vše v pořádku, tak rozhodnutí o poskytnutí dotace 
bylo vydáno až na konci listopadu 2016. Mezitím jsme ovšem 
alespoň měli čas na kvalitní výběrové řízení na zhotovitele, 
kde se vítězem stalo sdružení společností GEOSAN GROUP 
a ENVI-PUR. Samotná stavba byla ještě na podzim roku 2016 
zahájena a dle harmonogramu by měla být dokončena v létě 
2017, termín se nejspíš o něco opozdí, jelikož letos po dlouhé 
době do stavební sezóny promluvila zima. 

Technologie nyní už se dá říct téměř „staré“ ČOV je založe-
na dvou diskontinuálně pracujících SBR reaktorech (nádržích). 
Znamená to, že odpadní voda je po průchodu stupněm hrubého 
předčištění čerpána do jedné z těchto nádrží, kde se po naplně-
ní spustí tzv. biologický proces čištění. Vyčištěná voda je pak 
odčerpávána do vodoteče, přebytečné kaly jsou přečerpávány 
do kalového sila, kde je kal gravitačně zahušťován a následně 
odvezen. Tato technologie má za normálního stavu vynikající 
výsledky pročištěné vody na odtoku, ale zároveň má i riziko, 
že zejména při přívalových deštích není schopna pobrat nátok 
do čistírny, protože v průběhu biologického čištění nemůže do 
SBR reaktoru přitékat další znečištěná voda. 

U „nové“ ČOV se přechází ze stávajícího procesu diskon-
tinuálně protékaného na systém s kontinuálním průtokem. To 
znamená, že se čistírna stane plně průtočnou, takže zjednodu-
šeně řečeno co do ní na jedné straně jako odpadní voda nateče, 

to z ní na druhé straně jako vyčištěné vyteče. Ale začnu pěkně 
od začátku. Na přítoku bude upravena odlehčovací a vypínací 
komora, aby umožnila maximální nátok i při velkých deštích 
na hrubé předčištění. Celý stupeň hrubého předčištění bude 
hydraulicky zásadně zkapacitněn několika opatřeními. Takto 
předčištěná voda poteče přes čerpací stanici do další části – 
biologického čištění. Proces bude zahájen aktivací ve dvou 
stávajících SBR nádržích, které k tomu samozřejmě budou 
upraveny a projdou celkovou rekonstrukcí. Novým objektem 
pak bude dvojitá dosazovací nádrž, kde bude docházet k sepa-
raci aktivovaného kalu od vyčištěné odpadní vody. Další no-
vinkou bude stupeň kalového hospodářství. U staré ČOV byl 
zahuštěný kal uskladněn v nádrži a musel se odvážet k dalšímu 
zpracování, což je značně neekonomické, protože se společ-
ně s kalem odváží i velké množství vody. Nová technologie 
umožní další stupeň zpracování přímo v areálu vybudováním 
nového objektu, kde bude kal zahušťován a odvodněn a bude 
se vyvážet v pevném skupenství. Při rekonstrukci dojde sa-
mozřejmě k výměně veškerých technologií, strojních zařízení, 
systému řízení, elektroniky a mnoha dalších věcí s čistírnou 
souvisejících. 

Na konci se zmíním o financování celé akce. S vítězem 
výběrového řízení byla podepsána smlouva o dílo na částku 
46 670 226,– Kč vč. DPH bez rezervy. K této částce je nutné 
přičíst ještě náklady na technický dozor investora, autorský 
dozor a další možné náklady např. na dopracování dokumen-
tace, ale i související práce, které nebyly součástí projektu. 
Maximální možná výše dotace činí 30 327 517,54 Kč, takže 
spolufinancování obce dosahuje téměř 20 000 000,– Kč. Není 
to zrovna zanedbatelná částka pro obecní rozpočet, nicméně 
tato investice do obecního infrastrukturního majetku je velmi 
důležitá a potřebná a dá se pomocí financování rozložit do ně-
kolika let. 

Filip Kohutič
Foto: Vladimír Dvořák

Ve středu 5. dubna 2017
od 14:00 do 16:00 se bude v ZŠ Horoměřice konat

zápis dětí do I. tříd na školní rok 2017 / 2018
S sebou: rodný list dítěte, OP rodiče, popř. vyplněnou přihlášku (web školy)

Kritéria pro přijímací řízení do Základní školy Horoměřice na školní rok 2017/2018:

* Do naplnění kapacity prvních tříd.

1. Žáci s trvalým pobytem v obci Horoměřice.
2. Děti zaměstnanců ZŠ Horoměřice.
3. Žáci s rozhodnutím o odkladu s trvalým pobytem 

mimo obec Horoměřice (zápis ze dne 10. 2. 2016).*

4. Žáci s trvalým pobytem v obci Statenice.* 
5. Žáci s trvalým pobytem mimo uvedené obce.*
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Všichni jsme se těšili na masopust. Celá škola přemýšlela, za co 
půjde. Každá třída měla jiné typy masek. Masky jsme dělali složi-
tým způsobem, ale myslím, že to za tu námahu stálo. Všichni jsme 
měli z masek velikou radost.

Josef Herclík

Vyrábění masek jsem si moc užila, protože jsme lepili papíry na 
balónky, a to mě bavilo asi nejvíc. Když to zaschlo, mohli jsme ba-
lónky rozstřihnout. Byli jsme nervózní, jestli to vyjde a vyšlo. Pak 
jsme začali vytvarovávat pusu, nos a obočí. Masky jsme barvili 
a připravovali si oblečení. 

Maxime Prokešová

Dne 24. února se do ulic v Horoměřicích vypravil masopustní prů-
vod. Před obecním úřadem musela celá škola poprosit pana sta-
rostu o povolení průvodu. Představily se některé masky např. pes 
Alík, medvědi, ženich s nevěstou, muzikanti, slepička. Pak průvod 
pokračoval k nové školce.

Václav Šícha

Masopustní průvod začal dobře. Nejdříve jsme se oblékli a pak 
hurá za panem starostou. Panu starostovi se představili medvědi, 
kteří tancovali medvědí tanec. Muzikanti hráli na nástroje, ale moc 
jim to nešlo. Pes Alík, který měl běžet pro klacík, se místo toho 
vyčůral na zeď. Slepička měla snést obrovské vajíčko, což se jí ten-
tokrát nepovedlo. Byl tu i rozhádaný manželský pár. Pan starosta 
průvod povolil, ale měl podmínku: museli jsme dodržovat některá 
pravidla, např. říkat cestou masopustní říkadla.

Johanka Čiháková

Šli jsme směrem k nové školce, kde jsme chtěli masky ukázat ma-
lým dětem. Když jsme začali na zahradě školky recitovat maso-
pustní říkadla, ochladilo se a potom přišlo sněžení. Proto jsme se 
museli vrátit ke škole.

David Chramosta

U školy nás čekalo překvapení v podobě koláčů, koblih a teplého 
čaje. Pak jsme měli volnou pohodovou hodinu. Bylo to moc krás-
né.

Eliška Jechová

Masopust byl nejlepší z akcí, které se tu za čtyři roky udály. My-
slím, že průvod určitě potěšil každého žáka a učitele na této škole 
a taky občany Horoměřic.

Nikolka Mervartová

Foto: Vladimír Dvořák  
a Karin Gelnarová

Letos jsme se poprvé se všemi dětmi naší horoměřické ško-
ly vydali na masopustní průvod Horoměřicemi. Masky se 
povedly a nechyběla legrace. Jsme rádi, že ulice Horoměřic 
zásluhou dětí ožily.

Jak celou akci prožily děti ze 4.B?
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Ulice Za Humny a Spojovací
Tyto dvě ulice byly tentokrát vybrány, protože jejich významná 
část má jednu společnou vlastnost. V určité době se nacházely na 
okraji zástavby. Obě také tvoří dvě pravoúhle se dotýkající rame-
na křižovatky u Balonparku.

V situaci oficiálního pojmenování bylo s vysokou pravděpo-
dobností zvoleno již užívané místní označení. A v případě ulice 
Za Humny se asi toto místní označení začalo užívat v době, kdy 
se přestalo mlátit cepy a pojem „za humny“ přestal být chápán 
jako za stodolami, respektive za mlaty, a přeneseně byl užíván ve 
významu za vesnicí, za okrajem zástavby.

Jak ale většina čtenářů jistě ví, je humno synonymem slova 
mlat, tedy místa, kde se cepy mlátilo obilí. A to ještě dlouho poté, 
co se cepy přestali mlátit křižáci. Uvedený způsob výmlatu končil 
v našem kraji přibližně před sto léty zaváděním různých mlátiček. 
Do té doby probíhala sklizeň tak, že se obilí svezlo do stodoly, 
která měla proti sobě dvoje vrata. Z jedné strany se s potahem 
vjelo a obilí se složilo na jednu stranu stodoly. Druhou stranou se 

NÁZVY HOROMĚŘICKÝCH ULIC
U jedné vrstvy klasů mohli pracovat maximálně čtyři mlatci, 

i když jistě v závislosti na prostoru existovalo i jiné uspořádání. 
Mlat byl tvořen dobře udusanou hlínou, aby se zrno pod údery 
nebořilo, ale ani nerozbíjelo.

Když byly všechny klasy řádně proklepnuty, sláma se shrabala 
a zrno smetlo. Muselo se ještě zbavit plev nebo osin, ale k tomu 
už nebylo zapotřebí humno.

Právě jsme si dokázali, že Za Humny by se v pravém významu 
mohla jmenovat spíš ulice Spojovací. V dolní části obce se už po-
dle popisných čísel jedná o novější zástavbu a uspořádání nemo-
vitostí, i když se ve starších dobách v některých také zemědělsky 
hospodařilo, klasické řešení stodol neumožňovalo. Jak ale potom 
přišla Spojovací ulice ke svému jménu?

I v tomto případě se musíme ponořit do vzdálenější historie, 
kdy byla celá tehdejší horní část obce podle těžby kamene ozna-
čována jako Kamenice (jedna z ulic proto Kamenická), a dolní 
část jako Humenice. A Spojovací ulice tyto dvě části spojuje.

Mezi Kamenicí a Humenicí existovala v určitém období znač-
ná řevnivost, kterou ještě mnozí starousedlíci pamatují. Je ale za-

vyjíždělo. Tak to samozřejmě fungovalo jen u větších hospodářů, 
kteří měli více polí a dostatečně velký dvůr s klasickou stodolou. 

V Horoměřicích byly takto uspořádány statky v čísle 6, 7, 8 a 9 
s průjezdem z Velvarské ulice do ulice Spojovací. Ta tedy byla 
v této části skutečnou cestou „za humny“ a zároveň také okrajem 
zástavby. Na uzavřené areály statků za cestou přímo navazovala 
pole.

Po svezení obilí pokračovala sklizeň výmlatem uprostřed sto-
doly. Uvolněné snopy se podle počtu mlatců rozložily na mlat 
klasy k sobě a v pravidelném taktu se do nich tlouklo bijáky. To je 
ta část cepu, která je k tyči volně připevněná koženými řemínky.

Cepem otáčeli všichni mlatci jedním směrem, aby se jim bijáky 
ve vzduchu nesrážely. A srážet se nesměly ani na mlácených kla-
sech. Proto museli mlatci udržovat rovnoměrný střídavý rytmus.

jímavé, že v obecní kronice ani v dostupných dokladech ze správy 
obce není o této řevnivosti žádná zmínka. Spíš se tedy asi jednalo 
o určitou formu hecování a maximálně asi klukovských potyček.

Ještě by se název Spojovací ulice mohl chápat jako propojení 
dvou nejstarších částí obytné zástavby. Pokud nepočítáme vel-
kostatek s okolím, je v Kamenici nejstarší zástavba mezi Úzkou 
a Do Oříšků, kolem Lomené, Slepé, Požárníků a U Křížku. V Hu-
menici jsou pak nejstarší domy v dolní části Spojovací a ve Sva-
hové.

Ulice Spojovací ale ani v minulosti nebyla jen propojkou mezi 
horní a dolní částí obce a nebyla ani jen „za stodolami“.

Některé objekty poblíž křižovatky s nynější ulicí Hrdinů dlou-
ho tvořily s touto ulicí a s ulicí Přímou přirozené centrum obce. 
Vezmeme-li to od objektu nynější lékárny, tak tam byla druhá nej-

Ulice Spojovací – r. 1937

Roh Spojovací a Hrdinů – r. 1940

Ulice Spojovací dnes

Roh Spojovací a Hrdinů dnes
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Jestli je v Horoměřicích něco jisté jako střídání dne a noci, pak je 
to náležité „vysvětlení“, které redakce obecního Zpravodaje vě-
nuje prakticky každému článku Sdružení nezávislých kandidátů 
Naše Horoměřice. Je-li text vůči správě obce kritický, můžeme se 
pak dočkat takových perliček, jako je předřazení komentáře k na-
šemu článku. Naposledy jsme to viděli v minulém čísle Zpravo-
daje, kdy paní místostarostka Kohoutová komentovala můj článek 
o rozpočtu obce na rok 2017 – ještě před tím, než k němu čtenář 
došel. 

Redakční rada nerovná se obecní rada
Obec nemá pro vydávání zpravodaje žádná psaná pravidla. Ter-
mín vydání, řazení článků, připomínky k obsahu článků jsou plně 
v režii rady obce. Není to tedy Zpravodaj obce, ale hlásná trouba 
jejího současného vedení.

Jak vypadá objektivní a demokratický obecní zpravodaj se 
může člověk snadno přesvědčit, když zalistuje prakticky kterým-
koliv periodikem z okolí Horoměřic. Základem je dobře fungu-
jící redakční rada, kde jsou zastoupeni nejen ti, kdo momentál-
ně v obci vládnou (jako je to v Horoměřicích), ale také zástupci 
opozice, společenských organizací a občanské společnosti. Pokud 
se podíváme do Manuálu pro dobré radniční periodikum autorů 
Martina Kameníka a Oldřicha Kužílka, je to tam řečeno jasně. 
„Redakční radou se míní kolektivní orgán, jehož úkolem je do-
hled nad vydáváním periodika, formulování jeho základního 
charakteru, případně řešení některých sporů…“ Jak autoři dále 
píší, „redakční radu nelze zaměňovat s redakcí, která přímo pe-
riodikum tvoří. Bohužel v praxi mnoha vydavatelů však redakční 
rada fakticky významně spolutvoří konkrétní obsah jednotlivých 
vydání periodika.“

 
Střet zájmů jako princip
A to je právě ten problém: Náš Zpravodaj je v zásadě orgánem 
Rady obce. Ta se tím dostává do ukázkového osobního střetu zá-
jmů. Autoři manuálu to popisují jako stav, kdy má člen vedení 
samosprávy (např. člen rady, starosta…) přímý vliv na obsah pe-
riodika. Může tak ovlivňovat, zda se o jeho práci a činnosti bude 
referovat objektivně, anebo deformovaně v jeho prospěch.

Co znamená střet zájmů – osobního a veřejného v praxi? Po-
kud například člen rady odpovědný za oblast majetku má možnost 

ovlivňovat obsah periodika tak, aby v něm nebyl kritizován za 
svůj postup anebo jeho rozhodnutí byla líčena jednostranně pozi-
tivně, pak jeho osobním zájmem je jeho dobrý veřejný obraz (ze-
jména pro příští volby). Veřejným zájmem je naopak, aby občané 
měli k dispozici úplné a objektivní informace o činnosti volených 
zástupců. Tyto zájmy jsou přitom prakticky neslučitelné. Střet 
zájmů je v tomto případě neřešitelný, protože nelze zajistit, aby 
byl takovýto střet zájmů uspokojivě vyřešen například nějakým 
dohledem, kontrolou apod.

Autoři Manuálu pro dobré radniční periodikum to vidí jedno-
značně: Jediným možným řešením je stanovit úplnou neslučitel-
nost exekutivních funkcí na samosprávě (zpravidla radní, staros-
ta) s konečným rozhodnutím o obsahu periodika. 

Horoměřice vzkvétají – jen podle Zpravodaje?
V Horoměřicích je redakční rada Zpravodaje totožná s radou 
obce. Tato skutečnost svědčí o systémovém střetu zájmů celé 
rady obce, což si ovšem rada nepřipouští. Bez problémů tak 
dokáže zajistit, aby Zpravodaj lakoval na růžovo její činnost 
a pomíjel nebo zlehčoval problémy obce a chyby, které její rada 
dělá. 

Pro příklad z poslední doby nemusíme chodit daleko. Stačí se 
podívat na staveniště školy, kde je již od podzimu mrtvo. O sporu 
obce a manželů Čermákových se napsalo několik článků s množ-
stvím argumentů, kterým však chyběl závěr. Tedy, kdo konkrétně 
z vedení obce způsobil, že stavba stojí a dokonce se bude muset – 
značným nákladem – vykoupit sousedící dům manželů Čermáko-
vých. Světlo do této kauzy musela vnést až pracovnice stavebního 
úřadu, která potvrdila pochybení vedení obce. 

Na nevhodnost souběhu funkcí jsme upozorňovali již na počát-
ku volebního období. Objektivní redakční rada bez střetu zájmů, 
akceptování těchto pravidel pro tvorbu Zpravodaje, by jistě při-
spěla ke kultivaci a objektivitě informací, které naši spoluobčané 
dostávají. 

Text manuálu:  
http://www.bezkorupce.cz/wp-content/uploads/2014/08/
hlasna-trouba_manual_web.pdf

Čacký Antonín 
SNK Naše Horoměřice 

ZPRAVODAJ ANO, ALE ČÍ?

starší hospoda v Horoměřicích, pamětníkům známá jako U Ka-
linů.

V rohovém objektu přes ulici čp. 139, ve kterém je v současné 
době prodej obkladů, dlažeb a zařízení koupelen, byla za první 
republiky spolková prodejna Včela, později Pekařství Oldřicha 
Vondry. Vedlejší dům Josefa Čackého, čp. 129, rovněž sloužil 
jako prodejna.

Názornou ukázkou správně situované stodoly by mohla být re-
staurace Modrá stodola, která je z bývalé stodoly opravdu přesta-
věná. Původní vjezdy bychom tam už ale nenašli a v místě mlatu 
se rozbíhají vrhači bowlingových koulí.

Vraťme se ale ještě do ulice Za Humny. Ta vznikla rozšířením 
původní polní cesty, začínající v křižovatce u Balonparku. Za bý-
valými zahradami se po 400 metrech stočila k severu a končila 
na okraji Západní ulice. Má 24 spoluvlastníků, většinou dědiců 
původních majitelů pozemků, ke kterým tvořila přístup. Nyní 
je to pro obec komplikace, protože pro případné stavební práce 
v ulici musí zajišťovat mnoho souhlasů. Proto se také snaží podí-
ly získávat, což není v případě nežijících, nebo nedohledatelných 
vlastníků úplně snadné.

Touto ulicí a souběžnou ulicí Konzumní se jezdilo a chodilo na 
většinu pozemků k lesu a za roklemi a také do lesa. Ten dříve do 
horoměřického katastru nepatřil, ale změnou hranic v roce 2004 
se podařilo připojit ke katastru Horoměřic 20 hektarů lesa a ná-
sledně získat do vlastnictví obce čtyři lesní cesty.

Jak je vidno, mají starší horoměřické ulice a jejich názvy do-
cela pestrou historii. Doufám, že zejména mladým a novým spo-
luobčanům její zveřejňování posílí vztah k obci, která nechce být 
jen místem k přespávání.

Václav Kášek
Foto: Vladimír Dvořák a archiv OÚ

Ulice za Humny



8

ZÁVODY KOČÁRKŮ v Horoměřicích
6. ROČNÍK CELOREPUBLIKOVÝCH  
ZÁVODŮ KOČÁRKŮ VE SPORTOVNÍ CHŮZI 
V neděli 23. dubna 2017 v 15 hodin (registrace od 14.00) odstar-
tují v Horoměřicích v ul. Bílá u restaurace Chotol Strolleringové 
závody – závody ve sportovní chůzi s kočárkem. Touto akcí se 
připojujeme k mezinárodní akci Závody kočárků, která proběhne ve 
stejný den na cca 50 místech po celé ČR, na Slovensku a v Polsku. 
Bližší informace o akci také na www.zavodykocarku.cz. 

„Cílem akce je motivovat maminky na mateřské dovolené 
k pravidelnému pohybu a sportu. Chceme ukázat, že sportovat lze 
i s kočárkem“, vysvětluje Kristýna Strakošová, instruktorka progra-
mu Strollering®. “Zároveň pravidelné sportovní aktivity maminek 
probouzí u dětí od raného dětství přirozený vztah ke sportu. Děti se 
tak od svých rodičů učí, že sport patří ke každodennímu rytmu živo-
ta,” dodává.

STROLLERING®

TRADICE V NOVÉM KABÁTĚ
Čarodějnice
Pálení čarodějnic bude v tradičním termínu v neděli 30. dubna 2017. 
Ale bude se stěhovat. Plácek za čistírnou, kde jsme pálili oheň v mi-
nulých letech, si zabrala stavba čistírny, a tak se letos sejdeme u ohně 
ve dvoře statku naproti škole. Jinak by mělo všechno proběhnout jako 
v minulých letech, zahraje kapela, bude nachystáno občerstvení a při-
pravuje se i program pro děti a ohňostroj.

Dětský den
Jestli nenastane nějaká mimořádná situace, tak dětský den by měl 
zůstat na svém místě u rybníka Pod Luky. Konat se bude v sobotu 

3. června 2017. Změny ale přinesl nový protikuřácký zákon. Akce 
pro děti se totiž nově musí obejít bez alkoholu. Tedy ne že bychom 
v minulosti dětem nalévali, ale rodiče byli zvyklí si u stánku koupit 
buřta a pivo. Tak teď už si budou muset vystačit jen s buřtem. Kdo 
musí mastnotu nutně zalít zlatavým mokem, bude si ho asi muset 
přinést z domova.

Pro obě akce platí tradiční prosba: nutně potřebujeme dobrovolní-
ky, kteří by pomohli s programem pro děti. Akce jsou mezi dětmi ob-
líbené, ale bez obětavých dospělých, kteří by jim věnovali pár hodin 
svého času, se neobejdou. Prosím tedy, přihlaste se – Jana Kohouto-
vá, tel. 220 970 375, e-mail: podatelna@horomerice.cz. Moc děkuji.

rézou a dalšími zdravotními problémy. 
Peníze použije na doplatek závěsného 
zvedacího systému a jako příspěvek 
na operaci, kterou musí pravidelně 
podstupovat a pojišťovna ji v ČR ne-
hradí (cena je 50 000 Kč). Součástí 
akce bude také doprovodný program, 
jehož součástí budou sportovní a taneční vystoupení, ukázka cvičení 
STROLLERING® – fitness program pro maminky s dětmi, soutěže 
a výtvarné dílničky pro děti, malování na obličej, maminky se mohou 
nechat nalíčit od profesionálek, tatínci se mohou občerstvit pivem 
a něčím na zub atd. Účast přislíbila také zpěvačka Jana Rychterová. 
Zároveň zde budou mít možnost prezentovat se místní podnikatelé 
formou stánků a dárků pro vítěze. Celou akci bude moderovat hla-
satelka a dramaturgyně Českého rozhlasu Eva Kličková, obyvatelka 
Horoměřic. 

V předchozím ročníku se závodilo na 51 místech ČR a 15 místech 
v Polsku, závodů se zúčastnilo více jak 1500 kočárků. V Horoměři-
cích závodilo přes 60 kočárků a díky všem zúčastněným se podařilo 
vybrat částku 18 937 Kč na podporu nemocné 5leté Elišky Kamzí-
kové z Horoměřic, která trpí oboustrannou mozkovou obrnou.

„Srdečně vás tedy zveme na letošní ročník Závodů kočárků, věří-
me, že si s námi užijete odpoledne plné zábavy, sportu a nečekaných 
výkonů“, uzavírá tak pozvánku na letošní závody organizátorka Kris-
týna Strakošová se svým týmem. 

Co je to Strollering®?
Strollering® je určen všem ženám, ale i mužům na mateřské či rodi-
čovské dovolené, kterým chybí pravidelné sportování, nebaví je kaž-
dodenní monotónní procházky s kočárkem a rádi by tento čas využili 
trochu víc pro sebe. Zároveň je úžasnou příležitostí pro maminky 
sportovkyně, kterým se nabízí možnost absolvovat intenzivní dvou-
denní školení a začít pak s vedením vlastních lekcí prakticky kdekoli. 

Právě podpora žen na mateřské dovolené k chuti podnikat, sebe-
vzdělávat se a jít si za svým snem je jedním z primárních cílů, kterého 
chce zakladatelka programu Edita Berková prostřednictvím Strolle-
ringu® dosáhnout. “Když jsem zakládala Strollering®, přála jsem si 
v ženách-maminkách probudit lásku k pravidelnému pohybu. Přála 
jsem si, aby se stal jejich každodenní součástí i v době, kdy na nás 
samotné nezbývá téměř žádný čas. I dnes je mým cílem motivace žen. 
Aby věřily samy sobě, aby měly vlastní sny a aby věřily, že je doká-
žou uskutečnit. I proto pořádáme Závody kočárků. Chceme mamin-
ky přesvědčit, že s dětmi lze dělat téměř cokoliv. Jenom musíte chtít 
a věřit tomu, co děláte!”

Podstatou samotných závodů je CHŮZE s kočárkem na cca 100 
kroků dlouhé trati v co nejkratším čase. Na každý “rozchod” budou 
dohlížet rozhodčí, jejichž úkolem je kontrolovat především regulér-
nost stylu chůze, jelikož právě ta je předmětem závodů. Zcela záměr-
ně je kladen důraz na chůzi, neboť sportovní chůze je základem kaž-
dé lekce programu Strollering® – outdoorového fitness programu pro 
maminky (a tatínky) na MD. Pro soutěžící jsou připraveny 3 hlavní 
kategorie závodů: pro maminky, pro tatínky a pro celé rodiny, kdy 
je třeba, aby se dva členové rodiny drželi madla kočárku současně. 

Výtěžek ze startovného bude předán nemocnému 11letému 
Vojtovi Procházkovi z Horoměřic, který trpí spastickou kvadrupa-

KONTAKTY 
hl. pořadatelka závodu v Horoměřicích, instruktorka STROLLERING®u:  

Kristýna Strakošová • kristyna.strakosova@strollering.cz • tel.: 775 682 975 • www.aktivnimatka.cz
pořadatelka závodu v Horoměřicích, kontaktní osoba pro média:  

Lucie Jakoubková • jakoubkova.lucie@gmail.com • tel.: 777 025 529 • www.zavodykocarku.cz
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Činnost naší organizace tentokrát byla negativně ovlivněna mým 
dlouhodobým pobytem v nemocnici po těžké operaci plic. Poda-
řilo se nám zajistit pouze dvě plánované akce. První, uspořádání 
výroční členské schůze v Černém Vole v restauraci „Ve mlejně“, 
druhá pak zajištění účasti na soutěžní výstavě okresu Praha – zá-
pad konané v Hostivici. Další, propagační výstavku drobného zví-
řectva a zájezd pro členy hrazený spolkem, už bohužel ne.

V mém příspěvku se tedy budu věnovat hlavně naší úspěšné 
účasti na výše uvedené soutěžní výstavě. Soutěží se v odbornos-
tech: králíci, holubi a drůbež se čtyřčlennými kolekcemi. Za orga-
nizaci musí v každé odbornosti vystavovat nejméně 3 chovatelé 
minimálně 5 kolekcí. Tuto podmínku splnili pouze chovatelé krá-
líků a holubů.

Králíci:
Spolek v soutěži reprezentovali (viz foto zleva): František Maxa 
(jedna kolekce), Ing. Ladislav Veselý (1), Dušan Kunc (3), Jiří 
Průcha (1) a Jaromír Hejný (1).

CHOVATELÉ V ROCE 2016

KDYŽ NEJDE PROUD
Kdo může za to, že nejde proud?

Ani nespočítám, kolikrát už starosta dostal od občanů vynadá-
no, proč vypíná proud. A když to neschytal starosta, tak někdo 
jiný, kdo na úřadě zrovna zvedl vyzvánějící telefon. A v rozči-
lení si volající často ani nenechá vysvětlit, že je v tom radnice 
nevinně.

Tak si to ujasněme. Domácnost má uzavřenou smlouvu s do-
davatelem energie. Kupodivu, ani tenhle dodavatel vám proud 
nevypne. O to, aby se nasmlouvaná elektřina dostala až do vaší 
zásuvky, se stará distributor. Tím je v našem kraji ČEZ Distribu-
ce. Tahle firma vlastní rozvodnou síť, tedy ty kabely, které vedou 
z elektrárny až k vám domů. A tahle firma ČEZ Distribuce je taky 
ten „viník“, když zůstaneme bez proudu.

Mohou nastat v zásadě dvě situace – když je výpadek neplá-
novaný (tedy havárie) a výpadek plánovaný. O havárii nikdo 
dopředu neví, takže světlo nečekaně zhasne. V takovém pří-
padě by měl rozumný občan zavolat na poruchy, tedy na 
bezplatnou linku ČEZ 800 850 860 a nahlásit závadu – 
možná totiž právě on bude první, kdo poruchu ohlásí. 
Méně rozumný občan volá na radnici, kde se nejspíš 
nic moc nedozví, protože ta žádnou „lepší“ infor-
mační linku zkrátka nemá. Mohu potvrdit, že v pří-
padě takové havárie na radnici drnčí telefony o sto 

šest – úplně zbytečně. A často rovnou dostaneme těžce vynadáno, 
jako kdybychom za tu havárii mohli.

A pak jsou plánovaná vypnutí proudu. Za ta jsme tepáni oprav-
du pravidelně a skoro od všech. A to jen proto, že o plánovaném 
vypnutí občany informujeme. Jinak s tím radnice nemá nic spo-
lečného, nemůže je nijak ovlivnit. On totiž distributor elektřiny 
má podle energetického zákona „právo omezit nebo přerušit 
dodávku elektřiny při provádění plánovaných prací … ze-
jména oprav, rekonstrukcí, údržby a revizí“ (§ 25 zák. č. 
458/2000 Sb.) Jenom je povinen to nejméně 15 dní předem ozná-
mit, což učiní tak, že oznámení pověsí na svůj web a informuje 
radnici. Radnice pak tu informaci pošle dál k občanům, aby se na 
odstávku mohli připravit. A občan má „viníka“.

Opakovaně jsme se s ČEZem zkoušeli domluvit, aby alespoň 
celodenní odstávky nedělali v zimě, když mrzne. Bylo to marné. 

Odkázali nás na zákon a dál se s námi nebavili. 
Jediné, co tedy můžeme udělat a co také svědomitě dělá-

me, je informovat občany o plánovaném vypnutí proudu. 
Informaci zveřejňujeme na webu, hlásíme obecním roz-

hlasem, přihlášeným občanům přijde zpráva e-mailem. 
A stejně pak pořád dokola zvedáme telefony a vy-

světlujeme a vysvětlujeme. A posloucháme stížnosti 
a nadávky. I když za to ani trochu nemůžeme.

Bc. Jana Kohoutová

Tentokrát se nám nepodařilo potřetí za sebou zvítězit, ale i 2. 
místo, kterého jsme dosáhli, je cenné, protože jsme předstihli řadu 
spolků s větším počtem „králíkářů“.

O tom, že naši členové mají kvalitní chovy, svědčí i získání 3 
čestných cen a umístění jejich kolekcí na 5., 6., a 9. místě mezi 
deseti nejlepšími kolekcemi. Všichni jmenovaní po celou sezó-
nu reprezentují Horoměřice i naši organizaci na výstavách nejen 
v blízkém okolí (Libčice, Slaný, Olovnice, Kralupy), ale i na vý-
stavách národních, klubových i zahraničních a všude pravidelně 
dosahují nejvyšších ocenění.

Rekordmanem byl Dušan Kunc, který obeslal celkem 17 vý-
stav.

Holubi:
Soutěžili (opět foto zleva): Josef Veselý (1 kolekce), JUDr. Vla-
dimír Sup (2) a ing. Miroslav Vidner (3). Nedosáhli jsme bohužel 
„na medaili“ a ani naše účast na výstavách nebyla tak pestrá jako 
chovatelů králíků.

Já se mohl výstavy zúčastnit pouze díky mému bratru Václavu 
Vidnerovi, který se vzorně a obětavě po celou dobu mé nemoci 
stará o mé holuby.

Drůbež:
Rád konstatuji, že, jak se říká „to nejlepší nakonec“ platí i v pří-
padě chovatele drůbeže Ing. Petra Hlubučka z Lysolají. Troufám 
si tvrdit, že kdyby s ním vystavovali ještě 2 členové, tak bychom 
v odbornosti drůbeže zvítězili. On sám vystavil několik kolekcí 
zdrobnělých slepic a dostal čestné ceny za 2., 4., a 6. místo mezi 
deseti nejlepšími kolekcemi. Jeho výstavní činnost byla stejně 
bohatá jako našich chovatelů králíků. Jak je úspěšný chovatel, 
dokladují jeho 2 tituly „Šampion“ a 2 čestné ceny, které získal na 
národní výstavě v Lysé n./L.

Ing. Miroslav Vidner – předseda ZO Horoměřice
foto Ing. Jiří Piskač

Ing. Petr Hlubuček a jeho 
líbivá zdrobnělá Holanďanka 
černá
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NEŽÁDOUCÍ KOMBINACE LÉKŮ
Aneb jak si být jistý správností své léčby
Kvůli nežádoucím lékovým interakcím skončí v českých ne-
mocnicích každý rok 3400 lidí. Zhruba 230 z nich zemře. 
V únoru 2017 to oznámila Asociace inovativního farmaceu-
tického průmyslu (AIFP), která přepočítala britskou studii 
na české podmínky.

Pacientů beroucích více léků zároveň stále přibývá. Bohužel jen 
málokdy jsou kontrolovány interakce mezi jednotlivými přípravky. 
Přitom minimálně 2/3 případů nechtěných lékových interakcí by se 
dalo zabránit, kdyby byla důsledná elektronická evidence toho, co 
pacient v dané chvíli užívá.

V naší ordinaci se vždy podrobně pacienta na jednotlivé léky vy-
ptáme a následně necháme sofistikovaným softwarem zkontrolovat 
na možné interakce (někdy jsou jich až desítky). Není ojedinělostí, 
když se dozvídáme, že některé léky se nemohou, nebo dokonce nesmí 
brát dohromady. Mnohdy některé zcela z „jídelníčku“ odstraníme, 
neboť léčba by měla být nejen bezpečná, ale také racionální.

„V praxi nezřídka objevíme léky, které by pacient už brát nemusel, 
bere stejné léky jenom s jiným výrobním názvem nebo třeba nevhod-
ně dávkované,“ uvedla PharmDr. Poustková z Lékárny Horoměřice. 
„Pacienta upozorníme a naše doporučení pak samozřejmě konzultuje 
s ošetřujícím lékařem – většinou praktickým, což prohlubuje vzájemnou 
spolupráci, důvěru a snižuje riziko chyby. Zjistili jsme totiž, že výdejem 
krabičky naše práce nekončí. Důležité je i to, co pacient s lékem udělá 
doma. Jsme absolventy Garantovaného kurzu Poskytování odborných 
konzultací pacientům v lékárně včetně řešení lékových interakcí. Naše 
lékárna je také vybavena programem na zachycení lékových interakcí, 

a to i u léků volně prodejných, o kterých nemusí být lékař 
informován. Jako vesničtí lékárníci s našimi návštěvníky na-
vazujeme užší vztahy blížící se filozofii rodinných lékařů.“ 
Na závěr PharmDr. Poustková shrnuje i možnosti příjmu e-
-receptů (zaslání receptu na email), který je běžnou praxi 
Přílepské ordinace, možnost konzultace i v anglickém jazyce 
nebo konzultace pro specifické skupiny pacientů (diabetici, 

celiaci, vegetariáni, lidé s potravinovými alergiemi apod.).
Jde o zásadní záležitost, protože některé léky mohou reagovat 

i s mnoha potravinami a kořením. Nejčastěji jde o citrusy, zejména 
grapefruit a pomelo, které negativně ovlivňují právě antidepresiva 
nebo léky na cholesterol. Například třezalka zase dokáže zredukovat 
hladinu hormonální antikoncepce v těle ženy, což může vést k nechtě-
nému těhotenství.

Východiskem ze situace je mít lékaře, který má k dispozici soft-
ware schopný odhalit interakce. Praktický lékař je následně schopen 
včas zakročit a mnohdy pacientovi ušetřit zbytečná trápení z nežá-
doucích účinků léků a jejich dopadu na jeho vlastní zdraví. Poctivá 
anamnéza a znalost pacienta i jeho rodiny také umožňují mít dosta-
tek informací o tom, které léky v dané chvíli užívá. Můžeme pak 
přesně poradit, zda u některých nemůže dojít k nežádoucím silným 
interakcím. 

Ze zkušeností vidíme, že vzájemná spolupráce mezi lékařem a lé-
kárnou v rámci lékových interakcí se osvědčuje čím dál více a je bez-
pochyby ku prospěchu našich pacientů. 

MUDr. Rodion Schwarz  
– Přílepská ordinace ve spolupráci  

s PharmDr. Janou Poustkovou z Lékárny Horoměřice

LASKAVÝ ČTENÁŘ PROMINE
Ano, laskavý čtenář promine, neboť už ho nutně musí otravovat neu-
stálé útoky opozičního sdružení Naše Horoměřice a následné reakce 
ze strany vedení obce. Navenek to musí vypadat, že si neustále jdeme 
po krku a jinak vlastně nic neděláme. 

Fakt je, že je to dost úmorné. Neustále vyvracet nesmysly a bludy 
z pera pánů Čackého a Poláka. Vždycky si říkáme, že na ty žvásty už 
ani nebudeme reagovat, ale pak nám to nedá a zase odpovíme. A víte 
proč? Protože spousta lidí sebevětší lež i nebetyčnou pitomost bude 
vnímat jako pravdu, když „to přece psali v novinách“. A tak znovu 
a znovu otravujeme čtenáře vysvětlováním.

Tak například můj článek v posledním čísle zpravodaje, který 
jsem údajně schválně předřadila článku pana Čackého, přesunul 

grafik, protože by mu díky (nesmyslným) grafům pana Čackého 
jinak nevyšlo stránkování. Ze stejného důvodu nestandardně pře-
sunul tabulku s rozpočtem před úvodník, ale toho už si pan Čacký 
asi nevšiml.

Stejně tak se dotyčný mýlí, když vedení obce osočuje ze střetu zá-
jmů za to, jak vydává zpravodaj. Zásadně vydáváme všechny došlé 
příspěvky, i ty kritické. Včetně těch lživých, dokonce včetně těch 
žalovatelných nebo hloupých. Jsme tedy i jejich hlásnou troubou?

Prosím tedy laskavé čtenáře, aby při čtení zpravodaje používali 
vlastní hlavu. Ne vše, co psali v novinách, musí být nutně pravda. 

Bc. Jana Kohoutová


